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Portik  Vilmos,  az  Erdélyi  Magyar  Néppárt  Maros  megyei  elnöke  és  Jakab  István,  a  Néppárt
marosvásárhelyi  elnöke  szerda  déli  sajtótájékoztatójukon  számoltak  be  arról,  hogy  írásban
tájékoztatják Klaus Johannis államelnököt a marosvásárhelyi magyarságot ért jogsérelmekről.

Jakab István elmondta: a marosvásárhelyi kétnyelvű utcanévtáblák ügyében egyértelmű rendőrségi
túlkapásokat tapasztalhattak, melyeket követően a Néppárt helyi vezetői kérést nyújtottak be az
illetékes hatóságokhoz annak érdekében, hogy menesszék a marosvásárhelyi rendőrparancsnokot.
Valentin  Bretfelean  munkássága  nyomán  előzőleg  is  több  esetben  tapasztalhatott  rendőri
visszaéléseket  a  marosvásárhelyi  magyarság,  s  mindennek egyetlen célja  a  magyar  közösség
megfélemlítése lehetett – mondta a Néppárt marosvásárhelyi elnöke. Jakab István arról számolt be,
hogy korábban kérést nyújtottak be a városvezetéshez, melyben egy, a polgármesteri hivatal elé
tervezett  tüntetést  helyeztek  kilátásba,  ezt  azonban,  elutasította  a  hivatal,  s  a  tüntetést  a
városközponttól  távolabb eső  városligeti  parkba javasolták.  Ezt  a  helyszínt  és  a  városvezetés
hozzáállását  a  Néppárt  helyi  vezetői  elfogadhatatlannak  tartják.  „Érthetetlen  a  polgármesteri
hivatal elutasító válasza, és komoly problémának gondoljuk, hogy 2015-ben egy romániai városban
a kétnyelvűség és a szabad gyülekezési jog is komolyan sérül” – nyilatkozta Jakab István, aki
hozzátette: újabb kérést fogalmaztak meg, melyben arra kérik Marosvásárhely polgármesterét,
hogy egyértelműen foglaljon állást a tüntetés ügyében, és engedélyezze az eredeti helyszínen a
megmozdulást, vagy egyértelműen tiltsa be.

Portik Vilmos, a Néppárt Maros megyei elnöke elmondta: függetlenül attól, hogy végül sikerül-e
megtartaniuk  a  tüntetést,  szükségét  érzik  annak,  hogy  tájékoztassák  a  marosvásárhelyi
eseményekről  Klaus  Johannis  államelnököt  is.  Ennek érdekében a  mai  nap folyamán levélben
tájékoztatják Johannist az etnikumközi feszültségeket generáló sajnálatos vásárhelyi eseményekről.

Portik  ugyanakkor  azt  is  elmondta:  összegyűlt  az  a  közel  1500  támogatói  aláírás,  mely  a
marosvásárhelyi előválasztáson való indulásához volt szükséges. „Köszönöm mindazoknak, akik
támogatták indulásomat, és külön öröm számomra, hogy az aláírók több mint fele már regisztrálta
magát  az  előválasztásra  is.  Konstruktív  és  programalkotó  időszakra  készülök  az  előválasztási
kampányban, amikor – reményeim szerint – a párbeszéd által fogjuk Marosvásárhely és az itt élők
problémáit feltárni” – nyilatkozta Portik Vilmos, aki már korábban leszögezte: nem tagadja meg
politikai hovatartozását, az előválasztáson és a polgármesteri székért való megméretkezésen mégis
elsősorban vásárhelyiként kíván részt venni, hiszen nem szeretné, ha a pártérdekek fölülírnák a
vásárhelyiek közös ügyét. 

 

***

Klaus Werner Johannis, Románia államelnöke



részére

 

Tisztelt Elnök úr!

Marosvásárhelyen 1990 márciusában a bukott kommunista diktatúra hírhedt politikai rendőrsége
véres interetnikus konfliktust szervezett, hogy hatalmát és befolyását átmentse az újjászervezendő
hírszerző szolgálat kereteibe. Ezrek menekültek el akkor, főleg magyarok, elveszítve bizalmukat a
román államhatalom azon képességében, hogy megvédje polgárait  az erőszakkal  szemben, az
itthon maradottak pedig azóta sem tudták feldolgozni az akkori közösségi traumát.

25 év alatt kétségtelenül sokat fejlődött a román demokrácia. Marosvásárhely román és magyar
polgárainak közös érdekük kialakítani a jólét és a békés egymás mellett élés demokratikus kereteit.
De ezt csak az egymás közösségi értékei iránti kölcsönös tisztelet és esélyegyenlőség jegyében
lehetséges.

Marosvásárhely polgármestere és főleg az általa kinevezett – magyarellenes intézkedéseivel immár
nemzetközi ismertséget szerzett – helyi rendőrparancsnok úgy tesz, mintha ezt nem értené. Az
elmúlt néhány év történéseit a teljesség igénye nélkül számba véve, alapos a gyanú, hogy mindez
az interetnikus feszültség szításának szándékával történik:

2013  augusztusában  a  város  több  tízezer  polgárának  tartalmas  kulturális  programot  kínáló●

Marosvásárhelyi  Forgatagot  a  polgármesteri  hivatal  kiszorítja  a  főtérről,  ezért  a  szomszédos
község területén kényszerül megszervezni rendezvényeit;
a polgármesteri hivatal sajátosan értelmezi és akadályozza a törvényben megszabott kétnyelvű●

feliratok használatát a köztereken;
a helyi rendőrség rendszeresen zaklatja és aránytalanul nagy összegekkel bünteti a természetes●

kétnyelvűség  érvényesítéséért  fellépő  civil  szervezetek  önkénteseit  (Lakó  Péterfi  Tünde,
Landmann Gábor esete 2013-ban, vagy a Civil Elkötelezettség Mozgalom (CEMO) aktivistáinak
megbüntetése  és  azon  polgárok  zaklatása,  akik  saját  ingatlanjaikra  kétnyelvű  utcafeliratot
helyeztek el);
a  helyi  rendőrség sértő  módon reklámanyagként  kezeli  és  ezért  súlyos  büntetéssel  sújtja  a●

nemzeti és közösségi szimbólumok használatát (a székely zászló kitűzéséért az Erdélyi Magyar
Nemzeti Tanács súlyos pénzbüntetést kapott);
az  európai  demokráciákban,  de  Románia  más  településein  is  a  véleménynyilvánítás●

szabadságaként  felfogott  villámcsődületért  Marosvásárhelyen súlyos pénzbüntetés jár,  ha azt
magyarok  szervezik  (2014  októberében  a  skóciai  népszavazás  alkalmával  szervezett  akció
résztvevőit a helyi rendőrség megbüntette);
a magyar közösség alkotmányos jogainak korlátozása politikai jellegű tiltakozó megmozdulásainak●

akadályozása által (a Székely Nemzeti Tanács ez év márciusi rendezvénye, illetve legutóbb az
Erdélyi Magyar Néppárt tiltakozó gyűlésének többrendbeli akadályozása).

Bár nem csupán helyi ügy és nem az önkormányzat felelőssége, de a feszült hangulathoz hozzájárul,
hogy a kormány képtelen érvényt szerezni a törvény előírásainak a városunk egyik büszkeségének
számító Orvosi és Gyógyszerészeti Egyetem nagy hagyományokkal rendelkező magyar tagozata
esetében.  A  magyar  nyelvű  orvosképzés  ellehetetlenülése  csak  fokozza  a  magyar  közösség
elégedetlenségét és a feszült hangulatot.

Elnök úr!

Úgy érezzük, a Marosvásárhelyen történtek lassan de biztosan túllépik egy helyi feszültség kereteit,
amelyet az önkormányzat nem tud és nem is akar megoldani. Ezért tisztelettel kérjük, éljen az
alkotmány  által  az  Ön  által  betöltött  magas  rangú  tisztség  közvetítési  és  konfliktusmegelőző
eszközeivel.

A  marosvásárhelyiek  nagy  többsége  múlt  év  novemberében  bizalmat  szavazott  Önnek.  Ez  a
bizalom még megvan. Úgy érezzük,  az Ön személyes,  illetve az Ön által  vezetett  Államelnöki



Hivatal intézményes közbenjárása megelőzheti a helyzet elfajulását  Marosvásárhelyen.

Megkülönböztetett tisztelettel,

Portik Vilmos

az Erdélyi Magyar Néppárt Maros megyei elnöke

Jakab István

az Erdélyi Magyar Néppárt marosvásárhelyi szervezetének elnöke

Marosvásárhely, 2015. április 29.
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